
 المستخلص 

البحث   لأبي    مسألةيستعرض  الأغاني  كتاب  في  العقدية  الانحرافات 

  خبار  , وذلك بتتبع الأ  نقدية   عقدية    تها دراسة  دراس  ومن ثمَ ,الفرج الأصفهاني

واشتمالها على   الواردة في هذا الكتاب وبيان مخالفتها وبطلانها ,  روايات  الو

في  الطعن  منه  ,الهدف  مختلف  كاذب  قَصص  على  بنُيت  باطنية  أفكار  

   الإسلام والنيل من أهله.

بابين إلى  البحث  قسمت  بتمهيد  ،  وقد  الباطنية    أسبقتهما  نشـأة  عن 

  خفي به تُ   حيث استغلت الإسلام كواجهة،  وخطرها على الإسلام والمسلمين

المناقضة   إليهاله،  حقيقتها  المنتسبة  الفرق  أهم  عن  تحدثت  وأهم  ،  كما 

أهل،  عقائدها موقف  ذكرت  الضالة  ثم  الفرق  هذه  من  والجماعة  ، السنة 

 .  اأو دعا إليه، ا  هبهامن اعتقد صحة مذ ونكفريبل  ،  هانهم يكَّفرونوتبيَّن أ

الأصفهاني الفرج  أبي  عن  الأول  الباب  في  كتاب،  وتحدثت  ،  هوعن 

 .  وآراء العلماء والنقاد فيه، وسبب تأليفه له

تضمن ذكر بعض  فقد  :  -والذي عُنيت به هذه الدراسة-أما الباب الثاني  

في  الطعن  أجل  من  الأصفهاني  ساقها  التي  والحكايات  للروايات  النماذج 

الله   رسول  في صحابة  وكذلك  وشريعته,   الإسلام  سار    ,   أصول  ومن 

على نهجهم واقتفى أثرهم ؛ ليحقق هدفه الباطني . ثم عرض هذا القصص  

والحكايات على نصوص الكتاب والسنة ومنهج سلف الأمة , ومن ثمَ بيان  

 تهافتها وضلال صاحبها .

  



Abstract 
 

This study discusses the theological deviations in the Book 

'Al-Aghabni" authored by Abu Faraj Al Asbahani. We will 

proceed to study it from a theological and literary standpoint by 

following up the various narratives contained in this book and 

clarifying their invalidity, opposition to the truth and their 

inclusion of Batini (esoteric) ideas based on various false 

stories, the aim of which is to challenge Islam and harm its 

people. 

 

I have divided the research into two chapters which I 

preceded with a prelude to the emergence of Al Batiniyah 

(esotericism) and the danger it poses to Islam and Muslims, as it 

exploited Islam as a facade to conceal its opposition to it. 

Furthermore, I have also spoken about the most important 

groups affiliated with Al Batiniyah, its most prominent beliefs, 

and the position of the Ahl Al Sunnah (the Sunnis) towards 

these misguided sects; the end result of which is that they 

excommunicate them and anyone who believes in the validity of 

their beliefs or advocates them.  

 

In the first chapter, I spoke about Abu Al-Faraj Al-Isfahani, 

his book, his reason for writing it, and the opinions of scholars 

and critics about it.  

 

Regarding the second chapter, which this study gives 

particular attention to, it includes mention of some examples of 

the narratives and stories that Al-Isfahani cited in order to 

challenge the origins of the Sharia of Islam, the companions of 

the messenger of Allah and those who followed their path and 

traversed upon their tracks; to achieve his Batini (esoteric) goal. 

Then I held these stories and tales to the criterion of the texts of 

the Qur’an and Sunnah and the methodology of the ummah’s 

predecessors, and then explained their insignificance and 

misguidance of their author.   
 


